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مدير عامل خانه كتاب و ادبيات در نشست خبري نخستين جشنواره كتاب كودك و نوجوان:

در حوزه ادبيات نوجوان ضعيف هستيم
 حمزه زاده: بايد داشته هايمان را شناسايي و راهي براي عبور از مرزها پيدا كنيم. 

نويسنده هاي ما هيچ كم از نويسنده هاي دنيا ندارند، بلكه سر و گردني هم بالاتر هستند

   سيد مرتضي ذاكر
مدي�ر عام�ل خان�ه كت�اب و ادبي�ات اي�ران ب�ا تأكيد 
بر اينكه جش�نواره مل�ي و بين المللي كت�اب كودك و 
نوج�وان ب�ه ص�ورت ي�ك بس�ته كام�ل از آم�وزش 
و پژوهش اس�ت، گفت: م�ا در حوزه نوجوان به ش�دت 
ضعي�ف هس�تيم و بيش�تر كتاب ه�اي بزرگس�ال و 
ترجمه براي اي�ن حوزه مورد اس�تفاده ق�رار مي گيرد. 
به گزارش »جوان«، نشست خبري نخستين جشنواره ملي و 
بين المللي كتاب كودك و نوجوان روز گذشته در ساختمان 
سراي اهل قلم برگزار ش��د. علي رمضاني، مدير عامل خانه 
كتاب و ادبي��ات ايران در ابتداي اين نشس��ت خبري گفت: 
پيش تر سابقه اين موضوع را داشتيم كه رشته هايي از جايزه 
كتاب سال جمهوري اس��امي ايران به واسطه ضرورتشان 
منفك شده اند كه جش��نواره ش��عر فجر و بعد از آن جايزه 
بين المللي جال آل احمد در حوزه رمان از جمله اين جوايز 
است و الان هم جايزه ملي و بين المللي كتاب كودك و نوجوان 

را داريم كه تخصصي تر به اين مقوله مي پردازيم. 
رمضاني خاطر نشان كرد: اين جشنواره به صورت يك بسته 
كامل از آموزش و پژوهش است. اميدوارم با برپايي اين جايزه 
حوزه مهم و خطير كودك و نوجوان م��ورد توجه خانواده ها 
قرار بگيرد. در طول ساليان مختلف برگزاري نمايشگاه كتاب 
تهران ناشران آموزشي و كمك آموزش��ي هميشه در صدر 
جدول تعدادي بودند و در دوره س��ي وپنجم ناشران كودك 

صدر جدول را هم از آن خود كردند. 
وي افزود: ما در حوزه نوجوان به شدت ضعيف هستيم و بيشتر 
كتاب هاي بزرگسال و ترجمه براي اين حوزه مورد استفاده 
قرار مي گيرد. سال گذشته در تيرماه در قم اولين دوره قاصدك 

انجام شد و بنابراين الگوسازي و ترويج و آموزش به صورت يك 
بسته كامل براي پر كردن حفره ها در نظر گرفته شده است. 

رمضاني تأكيد ك��رد: اين جش��نواره ها و جوايز با فضايي كه 
اصحاب آن نويسنده ها، خوانندگان، مخاطبان و اصحاب رسانه 
هستند، مي تواند جذاب شود و كسي منكر ضرورت پرداخت 
تخصصي و توجه به حوزه كودك و نوجوان نيست. در دو سال 
اخير در بازديد رهبر معظم انقاب از نمايشگاه كتاب به حوزه 
كودك و نوجوان توجه ويژه شد. وقتي به اين سطح مي رسيم، 

توجه به اين حوزه تبديل به يك مطالبه جمعي مي شود. 
وي درباره ميزان  جوايز نخس��تين جشنواره كتاب كودك و 
نوجوان گفت: ميزان جوايز مطابق آيين نامه برگزيدگان كتاب 
سال است و براي اثر برگزيده ۳۰۰ ميليون تومان و شايستگان 
تقدير هم ۱۰۰ ميليون تومان در نظر گرفته شده است. از چند 
چهره نويسنده و شاعر نيز در اين مراسم تجليل خواهد شد. 

در ادامه اين نشست محمد حمزه زاده، دبير علمي جشنواره نيز 
گفت: در جشنواره كتاب سال توجه چنداني به حوزه كودك و 
نوجوان نمي شد و بخش كتاب كودك معمولاً غير از چند سال 
اخير جايزه اي نداشت. اين مش��كل امروز رفع شده و كودك 
شخصيت مستقلي پيدا كرده كه من از آقاي رمضاني به دليل 

اين توجه تشكر مي كنم. 
وي افزود: در حوزه ادبيات كودك بعد از انقاب اسامي، به 
دليل فرهنگي بودن انقابمان و رشد جمعيت با جامعه چند 
ده ميليوني از كودكان و نوجوانان روب��ه رو بوديم كه نياز به 
ادبيات كودك بيشتر احساس شد. ادبيات كودك و نوجوان 
نسبت به همه جاي دنيا ويژگي و جايگاه خاصي دارد. اميدوارم 
اين جايزه ادامه داشته باش��د. ما قائل به اين هستيم كه زبان 
كودك بين المللي است و بچه آدم در همه جاي دنيا زبانش 
زبان كودكي است و ما مي توانيم محتوايمان را به فرامرزها هم 
برسانيم تا بازاري در حوزه محصولات كودك و نوجوان شكل 
بگيرد. بايد داشته هايمان را شناسايي كنيم و راهي براي عبور 
از مرزها پيدا كنيم. نويسنده هاي ما هيچ كم از نويسنده هاي 

دنيا ندارند، بلكه سر و گردني هم بالاتر هستند. 
حمزه زاده تأكيد كرد: تعداد كتاب ها خصوصاً در حوزه نوجوان 
زياد نيست و نيازمند يك برنامه ريزي، رصد و پويش هستيم 
كه اين كاركرد جشنواره ها است. ما با يك ناهمگوني در نياز 
گروه هاي سني مواجه هستيم و بايد اين اشكالات رفع شود. 

در راستاي ارتقاي ظرفيت و بسترهاي فناورانه انجام شد 
امضاي تفاهمنامه كتابخانه ملي با سازمان ملي هوش مصنوعي

تفاهمنام�ه هم�كاري س�ازمان مل�ي ه�وش مصنوع�ي 
و س�ازمان اس�ناد و كتابخان�ه مل�ي اي�ران در راس�تاي 
ارتق�اي ظرفيت ه�ا و بس�ترهاي فناوران�ه امض�ا ش�د. 
تفاهمنام��ه همكاري ميان س��ازمان ملي ه��وش مصنوعي و 
سازمان اسناد و كتابخانه ملي ايران در راستاي ارتقاي ظرفيت ها 
و بسترهاي فناورانه توس��ط عليرضا مختارپور، رئيس سازمان 
اسناد و كتابخانه ملي و محمدسعيد سرافراز دبير شوراي ملي 

راهبري و رئيس سازمان ملي هوش مصنوعي امضا شد. 
در نشس��ت امضاي اين تفاهمنامه عليرض��ا مختارپور، رئيس 
سازمان اس��ناد و كتابخانه ملي ايران با اش��اره بر اهميت اين 
همكاري گفت: اميدواريم اين تفاهمنامه گامي مهم در جهت 
ارتقاي بهره گيري از فناوري هاي نوين و بهبود دسترس��ي به 
داده هاي علمي و تاريخي براي پژوهشگران و سياستگذاران از 
طريق هوش مصنوعي باشد. اين همكاري مي تواند به توسعه 
بسترهاي فناورانه و مصونيت از آسيب  هاي احتمالي كه ممكن 

است زبان فارسي در محيط هاي جديد با آن مواجه شود، كمك 
كند؛ به  ويژه آنكه اين پيش��رفت ها توسط نس��ل جوان كشور 

محقق مي شود. 
محمدسعيد سرافراز، رئيس مركز ملي هوش مصنوعي ايران نيز 
در ادامه، با تشكر از رويكرد مثبت مجموعه مديريتي سازمان 
اس��ناد و كتابخانه ملي به فناوري هوش مصنوعي و اش��اره به 
بيانات مقام معظم رهبري در مراسم تنفيذ رياست جمهوري 
درباره اهميت هوش مصنوعي براي اداره آينده كش��ور  گفت: 
كتاب ها و اس��ناد به عنوان يك��ي از مهم ترين مناب��ع داده اي، 
نقش بسزايي در پيش��رفت هوش مصنوعي دارند. استفاده از 
اين داده هاي ارزش��مند مي تواند به توس��عه مدل هاي هوش 
مصنوعي كمك كرده و به حفظ و گس��ترش زبان فارس��ي در 
فضاي ديجيتال ياري رس��اند  و به ارتق��اي كيفيت خدمات به 

پژوهشگران و اهل علم كمك شاياني كند. 
حمايت از افزايش كمي داده هاي ديجيتال س��ازمان اس��ناد 
و كتابخانه مل��ي ايران، كمك به توس��عه كاربردپذيري هوش 
مصنوع��ي در عملكرده��ا و مأموريت ه��اي س��ازمان، توليد 
نرم افزاره��اي تعاملي موردنياز پژوهش��گران توس��ط هوش 
مصنوعي و كمك به توسعه مدل هاي هوش مصنوعي، بخشي 
از مفاد اين تفاهمنامه است. در اين نشست كه در محل سازمان 
ملي هوش مصنوعي برگزار شد، فاطمه صدر  معاون پژوهش و 
منابع ديجيتال، محمد عباسي معاون توسعه و مديريت منابع 
و عبداله اسدي مديركل حوزه رياس��ت، روابط عمومي و امور 

بين الملل سازمان حضور داشتند. 

 وزير فرهنگ بايد بر مباني 
انقلاب و هنر اشراف داشته باشد

    دریچه

     ادبیات

    مصطفي شاه كرمي
پ�س از اتم�ام انتخابات رياس�ت جمهوري 
و مش�خص ش�دن رئيس جمه�ور يك�ي از 
مهم ترين مباحث مطروحه، مس�ئله مهم و 
اساسي انتخاب وزرا و اعضاي كابينه دولت 
است. برخي از مباحث حوزه فرهنگ و هنر 
معمولاً در ايام تبليغات و به خصوص در جريان 
برگزاري مناظ�رات انتخاباتي وزن و اهميت 
فوق العاده اي مي گيرد، اما پ�س از فروكش 
كردن تب و تاب هاي انتخاباتي گزينه هايي 
براي تصدي و احراز پست وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامي به مجلس معرفي مي شوند كه 
قبل از آنكه يك شخصيت و چهره فرهنگي 
باش�ند، معمولاً اف�رادي باس�ابقه مديريت 
سياس�ي و عمدتاً غيرفرهنگي هستند. در 
اين روزها كه بحث انتخاب نامزدهاي احراز 
وزارت خانه ها داغ اس�ت، از افراد مختلفي 
براي تصدي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
نام برده مي شود. افشين علاء اخيراً پيشنهاد 
انتخاب يك مشاور فرهنگي به رئيس جمهور 
منتخب را مطرح كرد. »جوان« در گفت و گو 
با استاد افشين علاء به بررسي چند و چون 
ويژگي ها و شاخصه هاي وزير فرهنگ و ارشاد 
اسلامي در دولت چهاردهم پرداخته است. 

    
با توج�ه به ش�رايط خطي�ر تمدني 
ك�ه در آن ق�رار داريم، به نظر ش�ما 
وزير فرهنگ بايد چه ش�اخصه هاي 
عملكردي و مؤلفه هاي ش�خصيتي 

داشته باشد؟
قبل از هر چيز بايد خودش از جنس فرهنگ و 
هنر و ادبيات باش��د، يعني اتفاقي كه تا به حال 
كمتر افتاده است. معمولاً دولت ها براي انتخاب 
وزير ارشاد دقت نمي كنند كه اين وزارت با بقيه 
وزارت ها تفاوت ماهوي دارد. معمولاً آنها سراغ 
افرادي مي روند كه سوابق مديريتي چشمگيري 
داشته باشند، اما از نظر من اشراف توأمان هم بر 
مباني انقاب اسامي و هم هنر بايد شرط اصلي 
انتخاب وزير ارشاد در جمهوري اسامي باشد. 
رؤس��اي جمهور و دولت ها كمتر به اين وادي 
ورود كرده  و ترجيح داده اند افرادي ولو با صبغه 
فرهنگي انتخاب كنند، اما واقعيت اين است كه 
سوابق مديريتي و سياسي برايشان در اولويت 
بوده تا اينكه از جنس فرهنگ و هنر باشد. من 
فكر مي كنم كس��ي كه قرار است سكان وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسامي را در دست بگيرد بايد 

از اهالي فرهنگ و هنر باشد. 
اين شخص از نظر شما به غير از سابقه 
فرهنگي و هنري بايد چه ويژگي هاي 

ديگري هم داشته باشد؟
بايد بين نگاه هاي متف��اوت و گوناگوني كه در 
حيطه فرهن��گ وج��ود دارد، داراي مقبوليت 
نسبي باشد، توان تعامل با همه نحله ها و گروه ها 
را داشته باشد. توان جذب حداكثري به اردوگاه 
انقاب را داشته باشد، چون در عرصه فرهنگ 
يكي از وظايف ما وس��عت بخش��يدن به دايره 
شيفتگان انقاب اسامي، رهبري و ارزش هاي 
انقاب اس��ت. اكتفا ك��ردن به داي��ره محدود 
خودي ها كافي نيس��ت و من فك��ر مي كنم در 
گنجينه انقاب اس��امي آنق��در جاذبه وجود 
دارد ك��ه حتي بس��ياري از منتقدي��ن و حتي 
برخي از دگرانديش��ان با تعامل صحيح جذب 
خواهند شد و اينگونه نيس��ت همه آنهايي كه 
به هر دليلي دور شده اند، موضع داشته باشند. 
معمولاً در مقابل اين افراد برخوردها يا حذفي 
بوده يا امنيتي كه متأسفانه هيچ كدام از اين دو 

ش��كل برخورد، كار صحيح و درستي نيست و 
اصطاحاً جواب نمي دهد. واقعيت اين است كه 
برخوردهاي حذفي و امنيتي در وادي فرهنگ و 
هنر و ادبيات و اينها نه تنها به هيچ وجه جوابگو 
نيست، بلكه حتي در مواردی جواب عكس هم 
داده است و آثار سوئي هم داشته و خيلي ها به 
اين وس��يله در مقابل نظام توهم قهرماني هم 
برشان داش��ته و در رس��انه هاي بيگانه به آنها 
پرداخته شده اس��ت. اين به نظر من يك بازي 
دوسر باخت است، يعني هم اين چهره هايي كه 
به واس��طه مخالفت با نظام در دامان بيگانگان 
قرار مي گيرند، عاقبت خوبي ندارند و هم براي 
جبهه فرهنگي انقاب يك خس��ران محسوب 
مي شود. من فكر مي كنم اگر ارزش هاي انقاب 
اسامي با زبانی فصيح به مخاطب گفته شود، 
ما دايره خيلي وس��يعي خواهيم داش��ت. الان 
وضعيت بين الملل��ي و منطق��ه اي جمهوري 
اسامي هم به گونه اي است كه با اين جنايت ها، 

شيطنت ها، ترورها و دشمني هايي كه عليه اين 
مملكت مي شود، زمينه ايجاد اتحاد بيشتر بين 
اقش��ار مردم را فراهم می كند. من فكر مي كنم 
با اهال��ي فرهنگ مي ش��ود از موضعي جديد و 
با افقي تازه صحبت كرد يا  از اي��ن افراد ياري 
خواس��ت يا  از آنها حمايت كرد ت��ا اين جبهه 
فرهنگي مستحكم تر ش��ود. رهبر انقاب هم 
اگرچه فرمودند كه اولويت با اقتصاد است، ولي 
باز هم تأكيد كردند كه فرهنگ براي من هميشه 
در اولويت بوده است. من فكر مي كنم تا به حال 
آن جامعيتي كه بايد در اين عرصه وجود داشته 
باشد و آن اشراف چندجانبه اي كه يك شخص 
بايد در خودش جمع كرده باشد، كمتر به عرصه 
ظهور گذاشته شده اس��ت و تنها راهش همين 
اس��ت كه به خود اهالي فرهنگ و هنر مراجعه 
كنند كه متأس��فانه اين اتفاق كمت��ر افتاده و 
طبيعتاً امثال بنده خودشان هيچ وقت داوطلب 
نمي شوند و اصرار و مراجعه اي نمي كنند، مگر 
اينكه عزيزان و دوستاني كه خودشان شناخت 
دارند اينگونه پيشنهادها را بدهند كه واقعاً جاي 

تقدير و تشكر دارد. 
در اي�ام انتخاب�ات گفت�ه بوديد كه 
رئيس جمهور دولت چهاردهم علاوه 
بر وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي بايد 
يك مش�اور فرهنگي هم در كنارش 
داشته باشد، آن الزامي كه مورد نظر 

شماست ناظر به چه گزاره اي است؟

در سال هاي بعد از انقاب اسامي بين رؤساي 
جمهوري كه ما داش��تيم عاوه بر وجوه ديگر 
شخصيتي كه همه رؤساي جمهور داشتند به 
جهت اشراف شان بر مباني فرهنگي نظام برخي 
از آنها بس��يار خوش درخش��يدند كه در صدر 
آنها رهبر معظم انقاب اس��ت. ايشان در دوره 
حيات حضرت امام خميني)ره( با اينكه رياست 
جمهوري به دليل وجود نخست وزير و ساختار 
پارلماني دولت، اختيارات كمتري نس��بت به 
رؤس��اي جمهور بعدي داشتند، ولي به واسطه 
شخصيت فرهنگي كه داشتند در ايران و جهان 
بسيار خوش درخش��يدند. ولي قرار نيست كه 
همه رؤس��اي جمهور بر حيطه فرهنگ اشراف 
داشته باش��ند و قاعدتاً كس��ي نمي تواند مثل 
رهبر انقاب باش��ند. ما مثل ايشان شخصيتي 
نداريم كه اينقدر بر هم��ه حوزه هاي فرهنگي 
اشراف داشته باشد و ايشان جزو شگفتي هاي 
روزگار ما هس��تند. من اخيراً هم عرض كردم 
كه اين همه اش��راف و توانمندي و صرف وقت 
از طرف عالي ترين رك��ن نظام در جزئيات امور 
فرهنگي و هنري و ادبيات واقع��اً اعجاب  انگيز 
است. به هر حال نمي ش��ود انتظار داشت همه 
رؤساي جمهور مانند ايشان چنين توانمندي 
داش��ته باش��ند، اما اگر اين توانمندي در آنها 
نباشد، لازم اس��ت كه اين مس��ئله به واسطه 
يك مش��اور امين كه از جنس فرهنگ باش��د 
جبران شود. چنين مشاوري مي تواند به شخص 
رئيس جمهور در وس��عت بخشيدن به مفاهيم 
و مضامين��ي كه رئيس جمهور باي��د به آنها در 
عرصه فرهنگ و هنر به آنه��ا فكر كند و حرف 
بزند و تصمي��م بگيرد كمك زي��ادي كند. چه 
اينكه شخص رئيس جمهور بايد با بدنه فرهنگي 
و هنري كشور ارتباط داشته باشد و اين نقش 
را يك مشاور فرهنگي مي تواند ايفا كند. البته 
وزير فرهنگ و ارشاد اسامي در كابينه دولت 
با وظايف و اختيارات مشخصي حضور دارد، اما 
حتماً خوب مي دانيد كه وزير ارش��اد در دوران 
كاري آنقدر درگير كارهاي وزارتي و س��تادي 
خواهد شد كه نمي تواند يك فراغتي داشته باشد 
و نقش مشاور فرهنگي را براي رئيس جمهور هم 
ايفا كند. اين حيطه، يعن��ي حيطه فرهنگ به 
گفته رهبر انقاب آنقدر اولويت دارد كه جا دارد 
يك رئيس جمهور كه در حوزه هاي مختلف براي 
خودش مشاوراني در نظر مي گيرد، در صدر آنها 
به يك مش��اور فرهنگي هم فكر كند. مش��اور 
فرهنگي يك بازوي بس��يار توانمندي خواهد 
بود براي اينكه مي توان��د در حوزه هاي متنوع 
راه هاي زيادي را ب��رای رئيس جمهور باز كند، 
چون خيلي از معضات جامعه ما فرهنگي است 

و ما از آنها غافل هستيم. 
 تعدادي از ش�عرا و ادباي كشورمان 
ب�ا ايج�اد ي�ك كارزار جم�ع آوري 
امضا ش�ما را به عنوان يكي از افراد 
پيشنهاد ش�ده براي تصدي و احراز 
پست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي 
معرفي كرده اند، آي�ا در جريان اين 

موضوع بوديد؟ 
من هم خبر اين موضوع را ديدم؛ آقاي شفيعي 
از شعراي خوب و شناخته شده كشورمان اين 
كارزار جمع آوري امضا را شروع كرده اند. البته 
همانطور كه گفتم و ش��ما ه��م مي دانيد اين 
مسئله از طرف دولت نيست و صرفاً يك اقدام 

مردمي محسوب مي شود. 
 نظر خودتان در اين زمينه چيست؟

واقعيت اين است كه خلوت خودم برايم خيلي 
مغتنم تر از ورود به ساحت اجرايي و مديريتي 
است، منتها الان شرايط با همه زمان هاي ديگر 
كاماً فرق مي كند. فكر مي كنم پا به پاي حوزه 
اقتدار نظامي كه الان واقعاً ج��زو اولويت هاي 
كش��ور اس��ت، اقت��دار فرهنگي ه��م پابه پاي 
آرمان هاي انق��اب و منويات رهب��ري بايد به 
آن انديشيده شود. بنابراين امثال من به نوعي 
شايد در اين برهه حضورش��ان بتواند اثر گذار 
باشد، وگرنه به طور طبيعي ورود به اين عرصه ها 
هرگز به عنوان انتخاب اول ما نبوده و نيس��ت، 
چراكه نه نيازي به اين عرصه هست و نه تمايل 
و اشتياقي. اما اگر اين پيشنهاد به طور جدي از 
طرف دولت مطرح مي شد، من حتماً به آن فكر 
مي كردم. البته همين كه دوستان شاعر و اهالي 
فرهنگ اين محبت را نسبت به بنده دارند برايم 

يك دنيا ارزش دارد. 

و  برخورده��اي حذف��ي 
امنيت��ي در وادي فرهن��گ 
و هنر و ادبي��ات، نه تنها به 
هيچ وجه جوابگو نيس��ت، 
بلكه حتي در مواردی جواب 
عكس هم داده اس��ت و آثار 
سوئي هم داشته و خيلي ها 
به اين وسيله در مقابل نظام 
توهم قهرماني هم برش��ان 
داش��ته و در رس��انه هاي 
بيگان��ه ب��ه آنه��ا پرداخته 
شده اس��ت. اين به نظر من 
يك بازي دوسر باخت است

روايت قزوه از وجود 2 سند بالادستي 
در موسيقي ايران

مدي�ر دفت�ر ش�عر، موس�يقي و س�رود صداو س�يما 
به وجود س�ند تحول موس�يقي در اين س�ازمان اش�اره 
كرد و گفت: س�ند ملي موس�يقي به تازگي تصويب شده 
اس�ت، ما معط�ل نماندي�م تا س�ندي بيايد؛ يك س�ال و 
نيم قبل س�ند تحول مركز ش�عر، موس�يقي و س�رود را 
ح�ول مح�ور اه�داف كلان س�ازمان طراح�ي كردي�م. 
عليرضا قزوه، مدير دفتر ش��عر، موس��يقي و س��رود سازمان 
صداوسيما در پاسخ به اين س��ؤال كه با توجه به لزوم حمايت 
از گروه هاي موسيقي در س��ند ملي، موانع نشان دادن  ساز در 
اين سازمان برطرف مي ش��ود يا خير، گفت: ممنوعيت سازها 
امر بالادستي است كه حتي اگر در سند هم آمده باشد بايد به ما 
اباغ شود. ما خودمان در سازمان صداوسيما سند تحول مركز 
شعر، موسيقي و سرود را داريم كه طي ۲۰۰ ساعت كارشناسي 
به عنوان سند راهبردي براي شعر، سرود و موسيقي آن را آماده 
كرديم و ما به اين سند عمل مي كنيم. سند تحول صداوسيما بر 

اساس كار سازمان انجام شده و ماك ما اين سند است. 
وي ادامه داد: سندملي موسيقي به تازگي تصويب شده است، ما 
معطل نمانديم تا سندي بيايد. يك سال و نيم قبل سند تحول 
مركز شعر، موسيقي و سرود را حول محور اهداف كان سازمان 
طراحي كرديم. سند ما مقدم بر آنهاست. البته با يكديگر منافاتي 
ندارد، اين سند درون سازماني است. سه سال پيش كه بنده از 
رئيس سازمان صداوس��يما حكم گرفتم، كميته اي را تشكيل 
داديم و سند موسيقي را آماده كرديم. هيئت تدوين اين سند 
افرادي بودند كه در هيئت دولت حضور داش��تند.  مدير دفتر 
شعر، موسيقي و سرود صداو س��يما با اشاره به مراحل دريافت 
آثار از اين مركز اظهار كرد: ما در مركز شعر، موسيقي و سرود 
صداو سيما، شوراي شعر و موسيقي در روز يك شنبه داريم كه 
آثار را تصويب مي كنند.  وي خاطرنشان كرد: روزانه در راديو 
پيام و آوا ۳۰۰الي ۴۰۰ قطعه پخش مي شود. توليدات سازمان 
را عاوه از ش��بكه هاي اس��تاني مراكز و راديوها هم استفاده 
مي كنند. در طول هفته ۳ هزار قطعه پخش مي شود. ما در طول 
سال با توجه به بودجه اي كه به ما اختصاص دادند، نهايتاً بتوانيم 
۳۰۰ قطعه توليد كنيم، به اين دليل مجبور هس��تند كارهاي 
قديمي هم پخش كنند. عاوه بر موس��يقي هاي پاپ، سنتي، 
مقامي و محلي از موسيقي كش��ورهاي همسايه هم استفاده 
مي كنيم و در اختيار ش��بكه ها قرار مي دهيم.  قزوه با اشاره به 
پخش برنامه تخصصي شعر و موس��يقي با عنوان »تاروترنج« 
تصريح كرد: اين برنامه با همكاري مركز صورت گرفته است و 
قصد داريم اين برنامه هاي تخصصي را به شبكه ها اضافه كنيم. 
الان به شعر در صدا وسيما توجه ويژه مي شود كه قبل از حكم 

مسئوليت بنده به شعر آنطور كه بايد توجه نمي شد.

     خبر

اميرالمؤمني�ن ام�ام علي 
عليه السلام:

كس�ى كه ب�دون بصيرت 
عمل كند، مانند كسى است 
كه به دنبال سراب بيابان راه 
پيمايد. او هر چه تندتر رود، 

دورتر مى  افتد. 
امالي مفيد: ص۴۲، ح۱۱ »بي بدن« ركورد فروش آنلاين را زد

فيلم س�ينمايي »بي بدن« به كارگردان�ي مرتضي عليزاده، 
ركورد ف�روش آنلاي�ن را در كمت�ر از ۲۰ روز شكس�ت و از 

۱۰/5ميليارد تومان عبور كرد. 
»بي بدن« كه عنوان پرفروش ترين فيلم اجتماعي تاريخ سينماي 
ايران را به خ��ود اختصاص دا ده، از ۲۷ تير در س��ينماي آناين 
اكران شد و حالا ركورد فروش آناين را هم به نام خود ثبت كرده 
و پس از ۱۸ روز به فروش ۱۰/6 ميليارد توماني رسيده است.   در 
ميان فيلم هاي غيركمدي ركورد فروش تا پيش از اين به ترتيب 
براي فيلم هاي »ماقات خصوصي« با فروش ۱۰ و »علفزار« با 
فروش ۷ ميليارد تومان اختصاص داشت.   پيش از اين »بي بدن« 
در اكران سينماها با ۴۷ميليارد تومان فروش، پرمخاطب ترين 
فيلم اجتماعي تاريخ سينماي ايران لقب گرفت.   »بي بدن« به 
تهيه كنندگي سيدمصطفي احمدي كه فيلمنامه آن توسط كاظم 
دانشي نوشته شده، فيلمي جنايي است كه از يك پرونده قضايي 
مهم الهام گرفته است. داس��تان فيلم با تغييراتي به يك پرونده 
معروف جنايي دهه ۹۰ اش��اره دارد؛ پرونده قتل غزاله شكور به 
دست آرمان عبدالعالي كه چندين بار تا مرحله اجراي حكم رفت 
و برگش��ت و يكي از پيچيده ترين پرونده هاي چند س��ال اخير 
ايران بود. »بي بدن« نيز با دستمايه قرار دادن اين پرونده، سراغ 
شخصيت ها مي رود و ما را با ابعاد مختلف يك حكم آشنا مي كند.   
الناز شاكردوست، نويد پورفرج، گاره عباسي، سروش صحت و 

پژمان جمشيدي بازيگران اين فيلم هستند. 
----------------------------------------------------

مستند ايرانگرد نوروز و تابستان 1404 
در قاب تلويزيون

مستند ايرانگرد در ۲۶ قسمت توليد مي شود كه ۱۳ قسمت 
آن در نوروز ۱۴۰۴ و قس�مت هاي باقي مانده آن در تابستان 

همان سال پخش خواهد شد. 
 جواد قارايي تهيه كنن��ده، كارگردان و راوي مس��تند ايرانگرد 
درباره روند س��اخت فصل جديد اين مس��تند به باش��گاه توانا 
گفت: حدود هشت ماه است كه تصويربرداري فصل ششم آغاز 
ش��ده و تاكنون در استان هاي ايام، خراس��ان رضوي، اردبيل، 
سيستان بلوچستان، هرمزگان و قزوين تصويربرداري را به پايان 
رسانده ايم. وي با بيان اينكه مراحل تصويربرداري دو استان ديگر 
نيز همچنان باقي مانده است، افزود: از ابتداي تابستان تدوين و 
صداگذاري برنامه شروع شده و همزمان تحقيق و پژوهش براي 
تصويربرداري از استان يزد و خوزستان در حال انجام است. اين 
مستندساز ادامه داد: اين فصل در ۲6 قسمت توليد مي شود كه 
۱۳ قس��مت آن در نوروز ۱۴۰۴ و قسمت هاي باقي مانده نيز در 
تابستان پخش خواهد شد. لازم به ذكر است، مستند ايرانگرد از 
سال ۱۳۹۱ تاكنون در پنج فصل درباره شيوه هاي زندگي مناطق 

عشايري در روستاهاي ايران ساخته شده است.

    دیده بان

 بررسي شاخصه هاي وزير فرهنگ در گفت و گوي »جوان« با استاد افشين علاء
به عنوان يكي از گزينه هاي پيشنهادي احراز پست وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي

در گنجينه انقلاب اسلامي آن قدر جاذبه وجود دارد كه بسياري از منتقدين و حتي برخي از 
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